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Richard van der Linden (59) is al bijna  
25 jaar een onmisbare schakel in de 
Tweede Kamer. Als Kamerbewaarder ziet 
hij toe op het vlekkeloos verlopen van 
vergaderingen en onderhoudt hij dagelijks 
contact met de Kamervoorzitter. In zijn 
kenmerkende rokkostuum houdt hij de regie 
achter de schermen. 

O nberispelijk oogt Richard van der Linden 
in zijn ravenzwarte rokkostuum met 
hagelwit overhemd. Zijn ‘zaaltenue’ noemt 
hij het. Tijdens elke vergadering in de 

plenaire zaal van de Tweede Kamer heeft hij het aan. 
Richard werkt al bijna 25 jaar als Kamerbewaarder. 
“Vanmiddag om vier uur heb ik weer dienst tot het 
einde van de vergadering. Wanneer dat is, weet je 

nooit. Het kan elf uur zijn, maar ook middernacht 
of later.” vertelt Richard. Hij is in dit ‘huis van de 
democratie’ als een vis in het water, hij kent alle 
150 Kamerleden bij naam en voelt feilloos aan 
wat de Kamervoorzitter van hem verwacht. 

JONG BROEKIE
Bijna veertig jaar geleden trad hij in dienst als 
beveiligingsbeambte. Eerst bij het ministerie 
van Buitenlandse Zaken, later bij de Tweede 
Kamer. “24 jaar was ik en net getrouwd. Ik 
herinner me nog het voorstelrondje met de 
directeur van dienst en Kamervoorzitter 
Dick Dolman: ‘Goedemiddag meneer Van 
der Linden, hoe is het met u? Vertel eens 
wat over uzelf.’ Daar zat ik dan als jong 

broekie. Het was voor mij een magische 
wereld. Voor het eerst in mijn leven zag ik de 

plenaire zaal in het echt.”

VEEL EMOTIE
Na elf jaar in de beveiliging, gaat Richard 
aan de slag als Kamerbewaarder. “Oud-
Kamerbewaarder Piet van der Tas leerde mij als 
mentor hoe alles werkte, totdat ik het zelf kon.” 

Richard is onze ‘bewaarder’ van de Tweede Kamer
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Kamervoorzitter - voordat de laatste spreker in een 
debat klaar is - wil weten hoeveel tijd de minister 
nodig heeft om een antwoord voor te bereiden, 
zodat de voorzitter weet hoe lang er geschorst 
moet worden. Het zal mij nooit overkomen dat de 
voorzitter zich omdraait bij rumoer of op het horloge 
tikt, omdat een spreker al bijna klaar is. Dat moment 
ben ik altijd voor. Ik scan voortdurend de hele zaal en 
zorg dat er op tijd gehandeld wordt. Langzamerhand 

leer je een Kamervoorzitter kennen 
en voel je precies aan wat er moet 
gebeuren. Dat spel vind ik mooi.”

GEPASTE AFSTAND
Op verjaardagen vragen ze Richard 
vaak wat zich nu precies afspeelt in 
de Kamer. “Dan antwoord ik: ‘Ik 

weet alles, maar vertel niks.’ Want wat in de Kamer is, 
blijft in de Kamer. Natuurlijk vertel ik weleens een 
leuke anekdote, maar altijd binnen de perken van mijn 
beroep.” Met politici, die zijn familie en vrienden 
alleen op tv zien, heeft hij dagelijks contact. “Maar op 
gepaste afstand. In de zaal zeg ik altijd ‘excellentie’. 
Het is anders als ik zo iemand in een andere setting op 
straat tegenkom. Dan maken we een praatje over 
familie of andere bezigheden. Politici vinden het vaak 
fijn om even ontspannen over iets anders te praten 
dan hun werk. De menselijke omgangsvormen houd 
ik altijd goed in de gaten. Een schoonmaker is voor 
mij niet minder dan de minister of een Kamerlid; ik 
maak met iedereen op het werk graag een praatje. 
Elke schakel in het geheel is belangrijk.”  

Richard heeft als Kamerbewaarder de leiding over 
achttien bodes. Zij zorgen er samen met hem voor 
dat de vergaderingen van de Tweede Kamer in goede 
orde verlopen. “Soms zijn er vergaderingen die om 
extra aandacht vragen rond onderwerpen die gevoelig 
liggen in de maatschappij, zaken waarover mensen 
het oneens zijn, zoals defensie, de zorg of destijds 
de Toeslagenaffaire. Daar zit veel emotie bij en dat 
is begrijpelijk, maar de vergadering moet wel door 
kunnen gaan. Zo nodig begeleiden we mensen dan 
met een glaasje water of een kop koffie en zorgen we 
ervoor dat ze kalmeren om te voorkomen dat ze gaan 
schreeuwen of gillen. Gebeurt dat wel, dan halen we 
ze van de tribune af en moeten ze de zaal uit.”

ALLES VOLGENS PROTOCOL
Als Richard niet in de plenaire zaal aan het werk 
is, ondersteunt hij de Kamervoorzitter bij allerlei 
verplichtingen en bij intern en extern bezoek van 
hoogwaardigheidsbekleders. “Het is dan natuurlijk 
belangrijk dat alles volgens protocol verloopt. De 
protocollaire afdeling bereidt het bezoek voor. 
Vervolgens krijgen wij informatie over hoe laat het 
gezelschap komt, wanneer wij stand-by moeten staan. 
Wij dragen zorg voor begeleiding naar de juiste zaal 
voor het gesprek met de voorzitter of een commissie. 
Na afloop brengen we de genodigden weer naar hun 
auto’s.” 

GEZONDE SPANNING
Richard begeleidde 
onder meer het bezoek 
van de dalai lama, 
premier Netanyahu en 
secretaris-generaal van 
de VN Ban Ki-moon. 
“Ik voel dan een gezonde 
spanning. In beperkte tijd moet alles goed gaan. 
Alle camera’s staan erop. Bij een kranslegging 
van de Kamervoorzitter mag écht niets fout gaan. 
Scherpe aandacht is dan alleen maar goed om alert 
te blijven en je werk zo goed mogelijk te doen. Zo 
was ik als Kamerbewaarder ook bij de inhuldiging 
van Koning Willem-Alexander in de Nieuwe Kerk. 
Spannend en heel bijzonder om mee te maken. Ik 
heb er nog een herinneringsmedaille van. Zoiets 
vergeet je nooit meer.” Alles draait volgens Richard 
om fingerspitzengefühl. “Oud-Kamervoorzitter 
Gerdi Verbeet zei altijd: ‘de Kamerbewaarder is de 
regisseur op de achtergrond.’ Bij ordeverstoringen 
moeten wij meteen schakelen en ervoor zorgen 
dat de rust terugkeert. Het kan ook zijn dat de 
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